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Jubilál 
a Gazdakör

Befejeződött több 
beruházás2

A kígyósiaknak 
ingyenes 43

Sokszínű civil 
élet Újkígyóson
Telefonon beszéltem meg 
találkozót Újkígyós polgár-
mesterével, Botyánszki 
Pállal, hogy a város civil éle-
téről beszélgessünk. Elöl-
járójában elmondta, hogy 
minden helyben működő 
civil szervezet és sportszer-
vezet vezetőjével egyesével 
leült, hogy megtárgyalják a 
2022. évi támo-
gatásukat, mert 
számára kiemel-
kedően fontos, 
hogy a települé-
sükön aktív civil 
élet működjön, 
hisz annál erő-
sebb egy közösség, minél 
több önszerveződő csoport 
vesz abban részt.

Látogatásom programját át-
alakította az ukrajnai há-
ború kitörése. A  polgármes-
ter az adományszervezéssel, 
koordinálással, annak cél-
ba jutatásával volt elfoglalva. 
A  kárpátaljai testvértelepü-
lésüknek, Zápszonynak gyűj-
töttek tartós élelmiszereket, 
tisztítószereket, takarókat. 

Azóta már célba ért az 
újkígyósi polgárok 1 mil-
lió forint értékű adománya, 
amit a település első embe-
re Nagy Balázs képviselővel 
vitt el a háború sújtotta te-
rületre. 

A  zápszonyi polgármester 
asszonytól informálódva ki-
derült, hogy ellátási gondja-

ik vannak, így 
helyben tovább 
folytatódik az 
a domá nyg y űj-
tés. Arra kérik a 
lakosságot, hogy 
aki teheti, az 
pénzadomá ny-

nyal segítse a testvértele-
pülésükön élőket. A számla-
számot közzétették a város 
honlapján.

Az újkígyósiak nincse-
nek híján az együttérzés-
nek, adakozókedvük is töret-
len. Nagy sikerrel és jelentős 
pénzadománnyal zárult pél-
dául az I. Jótékonysági Bál 
a Békéscsabai Mentőalapít-
vány számára.

Egy ízig-vérig 
régész Újkígyósról
– Nincs akkora település 
Újkígyós, hogy az emberek 
ne ismernék egymást név-
ről, arcról. Turovszki Krisz-
tiánról érdeklődve a leg-
többen azt mondják, hogy ő 
a családsegítő, volt képvi-
selő, vezette az egészség-
ügyi- és szociális bizott-
ságot. Arra viszont sokan 
rácsodálkoznak, ha a ré-
gészt keresem! 

– Igaz, hogy ez irányú vég-
zettségem még nagyon friss, 
de olyan ötéves lehettem, 
amikor a szomszédunkban 
egy félig ülő helyzetben el-
temetett avarkori ember 
arany fülbevalóval mellé-
kelt csontvázát megtalál-
ták a régészek. Ez engem 
akkor nagyon megfogott és 
felkeltette az érdeklődése-
met a hivatás iránt. Sőt ta-
lán ez nálam valami velem 
született rendellenesség 
is, hiszen első gyermekko-
ri élményeim közé tarto-
zik, hogy anyukámat meg-
kértem, hogy a történelem 
könyvéből olvasson fel ne-
kem mese helyett. Máso-
dik osztályban kérdez-
te a tanító néni, hogy ki 
mi lesz, ha nagy lesz, ak-
kor én szépen beírtam a fü-
zetbe, hogy régész. Felvéte-

liztem az ELTE-re, de nem 
sikerült bekerülni. Mivel 
közel áll hozzám az embe-
rekkel való munka, elmen-
tem szociálpedagógia szak-
ra, ebből szereztem az első 
diplomámat. Így mind a mai 
napig családsegítőként dol-
gozok- mutatkozott be be-
szélgetőtársam. 

– Valahogy mégis a pályára 
keveredett!

– A pályára még nem, hisz 
egyelőre a szociális terüle-
ten vagyok.

...az ízelí
tő igazi kuri
ózum lehet 
a kí gyó si ak
nak

FOLYTATÁS A 2. OLDALON

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

Kincseket rejt a föld

Ú J K Í G Y Ó S
Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Készen áll a megkezdett 
munka folytatására

Adódnak olyan pillana-
tok mindenki életében, 
amikor eldől, hogy mer-
re fordul az élete sze-
kérrúdja. Egy politikus 
számára mindenképpen 
ilyen egy választás, 
amelyen eldől, hogy 
folytathatja-e a megkez-
dett munkát, továbbra 
is élvezi-e a választók 
bizalmát. Herczeg 
Tamással beszélgetve 
nem a számvetésen volt 
a hangsúly, hanem a 
mögöttünk álló időszak 
kihívásain, és azon, hogy 
a képviselő szerint, ha 
valaki belekezd egy 
munkába, azt tisztes-
séggel végig is kell 
csinálnia. A térségben 
pedig van számos elkez-
dett feladat, amelynek 
még nem ért a végére.

– A szomszédunkban dúló 
háborúra Ön szerint milyen 
módon lehet, vagy kell rea-
gálnunk?

– A  magyar kormány – 
ahogy az arra vonatkozó po-
litikai nyilatkozatot a Par-
lament is elfogadta – a béke 
pártján áll. Elítél minden faj-
ta agressziót, amely egy füg-
getlen, szabad állam ellen 
irányul. Ebben a rendkívüli 
helyzetben higgadtan, meg-
fontoltan kell cselekednünk, 
nem szabad, hogy a pillanat-
nyi érzelmek, vagy a politi-
kai haszonszerzés irányít-
sák a tetteinket. Sajnos az 
ellenzéki szereplők nyilatko-
zataiban – akik fegyvereket 
és magyar katonákat külde-
nének Ukrajnába – ez utób-
bi érezhető, ezért határozot-
tan vissza kell utasítanunk 
minden olyan kijelentést, 
amely háborúba sodorhat-
ja Magyarországot. A  szom-
szédos ország területén dúló 
harcok kapcsán három fon-
tos teendőnk van. Egyrészt 
meg kell védenünk hazánk 
békéjét, az itt élő emberek 
biztonságát. Másrészt min-
dent el kell követnünk, hogy 
a háború ne terjedjen át más 
országok területeire. Har-
madrészt minden segítsé-
get meg kell adnunk azoknak 
az embereknek, akik kényte-
lenek elhagyni az otthonai-
kat, hazájukat, ugyanakkor 
humanitárius segítséget kell 
nyújtanunk a Kárpátalján, 
Ukrajnában maradottaknak 
is. A  Magyarország terüle-

tére érkező menekültek szá-
ma már meghaladja a félmil-
liót, és az elhelyezésük, napi 
ellátásuk csak a magyar kor-
mány, a civil szervezetek és a 
magyar lakosság összefogá-
sával biztosítható. Az elmúlt 
napokban a választókerült 
településeiről folyamatosan 
jöttek a hírek az adományok 
gyűjtéséről és azok célba jut-
tatásáról. Megható számom-
ra és őszinte örömmel tölt el, 
hogy ennyi empátiával élő, 
segítő szándékú ember alkot-
ja a választókerület közössé-
gét.

– Két év, és öt járványhul-
lám után van-e remény arra, 
hogy magunk mögött hagyjuk 
a koronavírust, és valóban a 
régi életünket éljük?

– Az adatok alapján való-
ban túl vagyunk az ötödik 
járványhullámon. Sajnos úgy 
tűnik, az életünkből nem fog 
teljesen eltűnni a covid, de 
egyre több vakcina és gyógy-
szer áll rendelkezésre a be-
tegség megelőzésére és keze-
lésére.

– Mi a tanulsága Ön számá-
ra a mögöttünk álló négy év-
nek?

– Változékony és kiszá-
míthatatlan világban élünk, 
ezért roppant fon-
tos az összefogás, 
az együtt gondol-
kodás, az értéke-
inkhez való ra-
gaszkodás, és az 
ezek melletti egy-
értelmű kiállás. 
A  törvényalkotá-
si bizottság tagjaként rend-
szeres munkakapcsolatban 
vagyok a kormányzat állam-
titkáraival, ez pedig nagy 
mértékben növeli a lobbierő 
érvényesítésének lehetősé-
gét.

– Melyik az az irány, amerre 
elindulva Ön szerint ez a tér-
ség felzárkózhat akár csak a 
középmezőnybe tartozó me-
gyékhez?

– Egy térség fejlődését leg-
főképp a közlekedési infra-
struktúra és a szakképzett 
munkaerő határozzák meg. 
Ezeken a területeken pedig 
egyre vonzóbb feltételeket 
kínál Békéscsaba és környé-
ke. Jó irányba indultunk el a 
Nyomdaipari Tudás- és Kép-
zőközpont, illetve a Légi és 
Gépipari Képzőközpont ki-
alakításával. A  Gál Ferenc 

Egyetem és a Szegedi Tudo-
mányegyetem együttműkö-
désével meghirdetett mecha-
tronikai és gépészmérnök, 
valamint programozó-infor-
matikus képzések – a többi 
szakiránnyal együtt – lehe-
tőséget teremtenek az itt élő 
fiatalok számára a piacképes 
egyetemi végzettség meg-
szerzésére. Az M44-es utol-
só szakaszának az építése is 
elkezdődött. 2025-re gyors-
forgalmi úton és autópályán 
közlekedhetünk Békéscsaba 
és a főváros között. Elindult a 
megyén áthaladó 120-as vas-

útvonal utolsó, 
orszá ghatá rig 
tartó harminc 
kilométerének 
a modernizáci-
ója, és küszöbön 
áll a békéscsa-
bai repülőtér 
fejlesztése is. 

Újabb ipari park jön létre és 
az imént említett tényezők-
kel ez olyan táptalajt ad – 
amit már most is érezhetünk 
–, hogy folyamatosan nő a be-
fektetői érdeklődés. Békés-
csaba a környező kistelepü-
lésekkel, valamint Gyulával 
együtt dolgozva – város és 
várostérségben gondolkod-
va – tud nyertese lenni ezek-
nek a folyamatoknak. Ahhoz, 
hogy valóra váljon Palkovics 
László miniszter úr helyzet-
elemzése, mely szerint 4-5 év 
múlva Zalaegerszeg, 9-10 év 
múlva Kecskemét társadal-
mi-gazdasági fejlettségét el-
érjük, a térség településeinek 
együtt, közösen kell bejárnia 
a felfelé ívelő pályát. A társa-
dalmi fejlődés motorja az erő-
södő civil szféra, amelynek a 
működéséhez évről évre több 
forrást biztosít az állam. Az 

életszínvonal emelkedésé-
hez hozzájárul a komfortér-
zet, ezért tartom nagyon fon-
tosnak, hogy Békéscsabán 
történelmi léptékű út- és jár-
dafejlesztési program indult, 
de a kistelepülések is jelen-
tős forrásokat fordíthattak 
és fordíthatnak a jövőben – 
a Magyar Falu Program pá-
lyázatainak köszönhetően 
– belterületi út- és járdafel-
újításokra. A vidéki fejleszté-
si célterületek folyamatosan 
bővülnek, a 2019-es, kezde-
ti százötven milliárd forin-
tos forráshoz képest tavaly 
már közel háromszázhúsz 
milliárdra pályázhattak az 
önkormányzatok, egyhá-
zak, magánszemélyek és vál-
lalkozások. A  megyeszék-
hely fejlesztéseinek alapja a 
Modern Városok Program, 
amelynek keretében soha 
nem látott források érkez-
nek Békéscsabára. A  város 
vezetése jól sáfárkodik a rá-
bízott kerettel, hiszen a kör-
nyezet szebbé tétele mel-
lett olyan beruházásokat 
valósít meg, amelyek olcsób-
bá teszik a működést, és ezzel 
párhuzamosan környezetba-
rát „zöld város” kialakítá-
sa körvonalazódik. A  Mun-
kácsy negyed kialakítása és 
a szabadkígyósi kastély fel-
újítása ráhelyezi települése-
inket az ország turisztikai 
térképére. Persze sok folya-
matban lévő munka van, 
amit el kell végeznünk, hogy 
községeink, városaink lakó-
inak helyzete, minden ne-
hézség ellenére tovább javul-
jon. A kihívásokkal tisztában 
vagyok, és érzek magamban 
annyi erőt, kitartást, elszá-
nást, hogy közös céljainkat 
együtt megvalósítsuk!

Herczeg Tamás az egyik parlamenti ülés szünetében

Roppant fon
tos az együtt 
gondolkodás, 
az értékeink
hez való ra
gaszkodás
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Nagyon szeretem a kollé-
gáimat, az intézmény veze-
tése is mindent megtesz an-
nak érdekében, hogy európai 
körülmények között végez-
zük a munkánkat, szeretek 
emberekkel dolgozni és se-
gíteni őket a problémáik ke-
zelésében, de sajnos sok a 
buktató. Volt olyan eset is, 
amit csak Herczeg Tamás, 
országgyűlési képviselő úr 
személyes közbenjárásának 
segítségével tudtam megol-
dani. Szóval, mikor már vég-
leg elengedtem azt, hogy ré-
gész legyek, 2018-ban jött a 
nagyszerű lehetőség, a Pécsi 
Tudományegyetem indított 
régészet levelező szakot. Be-
kerültem a képzésbe és elsa-
játítottam a szakma alapjait, 
januárban ketten fejeztük be 
a szakot. A gyakorlati tapasz-
talataimat a Szépművésze-
ti Múzeumban, a paksi és a 
pécsi múzeumokban szerez-
tem. Fantasztikus tárgya-
kat tarthattam a kezeimben! 
A legtöbbet azonban a Békés 
Megyei Munkácsy Mihály 
Múzeum szakembereitől, 
Medgyesi Páltól, Bácsmegi 
Gábortól és Nagy Dániel-
től tanultam, amikor a mú-
zeum állandó kiállításának 
berendezésében segédkez-
tem. Nagyon jó lenne a múze-
um csapatának a tagjává vál-
ni! Szakdolgozatomat Békés 
megye szkíta korából írtam. 
Merész kijelentés, de talán 

helytálló, hogy a mai Békés-
csaba, Csabaszabadi, Gyula, 
Szabadkígyós, Telekgeren-
dás, Újkígyós körzetében volt 
egy sűrűbben lakott közpon-
ti terület a szkíta időszakban.

– A szakdolgozati munka 
nyilván sok kutatást köve-
tel. Rábukkant valami iz-
galmasra?

– Volt a munkámnak egy 
személyes hozadéka is. 
Amikor az anyaggyűjtés so-
rán egy 19. századi szakiro-

dalom tanulmányozásakor 
szembesültem vele, hogy 
az egyik felmenőm, - akiről 
már a családi emlékezet sem 
tudott semmit - az újkígyósi 
Seres Mihály tagja volt a 
Békésvármegyei Régésze-
ti és Mivelődéstörténelmi 
Társulatnak, így támogat-
ván a Békés megyei régészet 
ügyét. Ilyenkor az ember-
ben megáll az ütő…

– Mit gondol van jövője en-
nek a szakmának?

– Igen. Tudomásom sze-
rint megyénkben tervása-
tások egyelőre nincsenek, 
de a kormány által preferált 
nagyberuházásokhoz és út-
építésekhez kapcsolódó ré-
gészeti feltárások folyama-
tosak. A régészethez kötődő 
genetikai kutatások is szen-
zációs lehetőségeket rejte-
nek önmagukban. Szeren-
csére a magyar kormány 
felismerte ezen vizsgálatok 
elindításának szükséges-
ségét. A  Magyarságkutató 

Intézet és a Szegedi Tudo-
mányegyetem munkatársai 
komoly, az egész magyarsá-
got érintő projekten dolgoz-
nak jelenleg. Mint mintaadó 
részt veszek ebben a prog-
ramban, és mint önkéntes 
elkezdtem szervezni egy 
kutatóutat, a Kárpátokon 
túli csángók lakta területe-
ken folytatott vizsgálatok 
lebonyolítására. Egyelőre 
ezt a vírushelyzet akadá-
lyozta, de remélem, hogy va-
lamikor sor kerül majd rá. 
Komoly problémákat okoz a 
világban, hogy úgy gondol-
kozunk, hogy vagyunk mi 
és vannak ők, pedig mind-
nyájan rokonok vagyunk, 
3000 évre visszamenőleg 
mindannyiunknak vannak 
közös ősei. Az én családfa 
kutatásom szerint tót, ro-
mán, magyar őseim az el-
múlt 200 év során szinte ki-
vétel nélkül itt éltek a mai 
Békés megye területén. Így 
feladatomnak érzem, hogy 
részt vegyek a megye törté-
netének kutatásában. 

– Min dolgozik mostanában?
– Folyamatosan men-

tem a múlt pusztuló érté-
keit. Létrehoztam egy kis 
néprajzi gyűjteményt, részt 
veszek helytörténeti kuta-
tásokban. Még a kertünk 
is, a mára már kihalás szé-
lén álló őshonos gyümölcs-
fákkal és őshonos szőlők-
kel van betelepítve! Jelenleg 
Újkígyós nevének első ok-

leveles említése elemzésén 
dolgozom. Először támoga-
tók segítségével sikerült le-
fordíttatnunk azt az okleve-
let, amiben városunk neve 
1394-ben először megemlí-
tésre kerül. Most pedig ré-
gészeti módszerek segítsé-
gével próbálom értelmezni 
az oklevélben rejlő informá-
ciókat. Megkísérlem össze-
hasonlítani a régészeti és 
egyéb adatbázisokban fel-
lelhető információkat az ok-
levél adataival. Fantaszti-
kus élmény meglátni azokat 
az összefüggéseket, amelye-
ket akár egy kicsiny eltört 
kerámiadarab hordoz ma-
gában. 

– Hogyan gondol a jövőjére?
– Tervem, hogy folytas-

sam a tanulást, hiszen na-
gyon fontos a szakma minél 
jobb elsajátítása. Azt tud-
ni kell, hogy a családi életre 
meglehetősen nagy terhet 
ró, ha valaki felnőttfejjel vág 
bele egy egyetemi képzés-
be, s ez támogató háttér nél-
kül nem is lenne kivitelez-
hető. Sokan járunk hasonló 
cipőben. Gyerkőcöt iskolá-
ba vinni, munkahelyre ro-
hanni, majd elhozni a gyere-
ket az iskolából, foglalkozni 
az ő tanulmányaival, vidé-
ki emberként ugyebár a ház 
körül is akad jócskán ten-
nivaló – sorolta Krisztián, 
akinek újkígyósiként lakó-
helye régészete a legizgal-
masabb terület.

Turovszki Krisztián családsegítő, és régész. Gyermekkori álmát váltja valóra

Egy ízig-vérig régész Újkígyósról
FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Jubilál az Újkígyósi Gazdakör
A civil szervezetek, gaz-
dasági és szakmai egyle-
tek az élet szinte minden 
területén megjelentek az 
1800-as évek közepén Ma-
gyarország, így Békés me-
gyében is. Ennek köszön-
hetően jöttek létre az első 
Gazdakörök, így az oros-
házi és az újkígyósi. Utóbbi 
igen aktív volt Gyulán és 
Berényben, ahol termény, 
illetve állatkiállításokat 
szervezett. Ugyanez az 
aktivitás mondható el a 
jelenlegi Gazdakörről 
is, amely idén ünnepli 
megalakulásának 30. 
évfordulóját, de a jogelőd-
jének tekintett Keresztény 
Polgári Olvasókört éppen 
száz éve alapították!

Újkígyóson a Gazdakör 
székháza meghatározó vá-
rosképi épület, amelyet még 
a hajdani Olvasókör mó-
dosabb gazdái építettek az 
1920-as években. Ez az in-
gatlan ma is élettel telve 
működik, hiszen itt tartják 
rendezvényeiket a Gazda-

kör tagjai, és vannak, akik 
az itt elfogyasztott regge-
li kávéval indítják a napot. 
Közéjük tartozik Marossy 
Gábor, az Újkígyósi Gazda-
kör elnöke, aki a működésü-
ket így foglalta össze:

– Megközelítőleg ötven 
fős a tagság, amelyet jórészt 
helyi gazdálkodók alkotnak. 
Minden csütörtökön szer-
vezünk programokat, ame-
lyek elsősorban szakmai 
előadások. Ezeken növény-
védő szereket gyártó, forgal-
mazó, valamint vetőmagos 
cégek képviselő tartanak 
tájékoztatást. Emellett ne-
gyedévente vacsorával egy-
bekötött összejövetelen ün-
nepeljük meg tagtársaink 
névnapját. A következő-
re éppen most készülünk. 
A Gazdakör legfontosabb 
eseménye azonban a nyá-
ri határszemle, amikor vé-
gigjárjuk a település körül 
elterülő szántókat, megbe-
széljük a látottakat, és ter-
mészetesen ilyenkor már a 
várható termés mennyisége 
és minősége is szóba kerül.

– Az idei évnek egyelőre nem 
nagy optimizmussal vágnak 
neki a gazdálkodok, hiszen 
már most jelentős a csapa-
dékhiány – vetem közbe.

– Igen, hiányzik a csa-
padék a földekről, ez valós 
problémát jelent. Az előre-
jelzések szerint ráadásul 
nem is várhatunk komo-
lyabb esőt a közeljövőben, 
pedig nagy szükség lenne rá. 
Az őszi vetésű kalászosokon 
sok helyen látszódik a vízhi-
ány. A jelenlegi helyzetből 
még nem tudjuk megítélni, 
hogy milyen lesz az idei év. 
Két héten belül kezdődik a 
tavaszi vetés, és azt követő-
en lesz igazán nagy szükség 
a csapadékra. Bízunk ben-
ne, hogy megérkezik az eső.

– Mennyire nyitott a közös-
ségük?

– A létszámunk úgy bő-
vült, hogy a tagok hozták a 
rokonukat, a barátjukat, a 
szomszédjukat. Most is nyi-
tottak vagyunk mindenki 
felé, aki közénk akar tartoz-
ni, azt szeretettel fogadjuk.

Elkészült az 1/1-es gipsz modell!
Elkészült a Nemzeti 
összetartozás emlékmű 
1/1-es gipsz modellje, 
amelyet az alkotó Gera 
Katalin, a kaposvári 
műhelyében mutatott be 
az újkígyósi szoborbizott-
ságnak. Szebellédi Zoltán, 
az ötletadó szervezet 
vezetője a közösségi mé-
diában közzétett bejegy-
zésében a látogatás után 
így fogalmazott: „Büszkék 
vagyunk Gera Katalin 
újkígyósi születésű szob-
rászművészre, valamint 
fiára, Csernák Máté kép-
zőművészre. Az alkotás 
készítése folytatódik. Mi 
is folytatjuk a pénzügyi 
forrás előteremtését.”

A Kereszténydemokra-
ta Néppárt Újkígyós Vá-
rosi Szervezet tagjai 2020 
júliusában javaslatot tet-
tek egy újkígyósi köztéri al-
kotás, Nemzeti Összetar-
tozás (Trianon) emlékmű 
létrehozására. Mivel szé-
les körű, közösségi üggyé 
kívánták tenni az emlék-
mű létrejöttét, ezért az Új-
kígyósért Közalapítványt 
kérték föl az ügyvitelre, 
amelyet a kuratórium tag-
jai örömmel támogattak. A 
Közalapítvány a cél meg-
valósulása érdekében 2021-
ben szobor bizottságot ho-
zott létre, amelynek tagjai 
Harangozó Imre kuratóri-
umi elnök és Horváth-Ga-
zsó Adrienn kuratóriumi 

tag mellett Ilyés Zsolt plé-
bános, Botyánszki Pál pol-
gármester és Szebellédi 
Zoltán, a Békés Megyei 
Közgyűlés alelnöke. 

A tervek és a költségve-
tés elkészítésére Gera Ka-
talin újkígyósi származású 
szobrászművészt, Újkígyós 
Díszpolgárát kérték fel. A 
szobrászművész javasla-
ta alapján az emlékművet 
a Kossuth utca és Radnó-
ti utca sarkán lévő nyitott, 
köztéri funkciót betöl-
tő, de egyházi tulajdonban 
lévő templomkertben he-
lyezik majd el. Az újkígyósi 
katolikus egyházközség 
a területet rendelkezés-
re bocsátja, Újkígyós Város 
Önkormányzat Képviselő-

testületet pedig a megvaló-
sulást támogatja. A kezde-
ményezést Herczeg Tamás 
országgyűlési képviselő is 
támogatja, és felajánlotta a 
segítségét. A köztéri alko-
tás elkészítése, valamint 
a körülötte levő tér rende-
zése jelentős költséggel jár, 
amelynek előteremtésére 
marketing tevékenységet 
indított az alapítvány.

A szobor felállításá-
hoz szükséges forrás elő-
teremtésére támogatói fel-
ajánlásokat adhat bármely 
magánszemély, vagy vál-
lalkozás. A támogatásokat 
az Újkígyósért Közalapít-
vány bankszámlaszámára 
(11733199-20010379) utal-
va tehetik meg.

A 2021-es határszemlén az Újkígyósi Gazdakör

A szoborbizottság Kaposváron, az Összetartozás emlékmű 
gipsz modelljének szemlézése során
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Az alulról jövő kezdeménye-
zést az Ildikó Dekor és Ko-
vács László szervezte meg, 
ahol többek között, részt vett 
Herczeg Tamás térségünk 
országgyűlési képviselője is. 
Van egy szokásos, éves me-
netrendünk a hagyományos 
programjainkra, aminek a 
tervezetét legkésőbb febru-
árra elfogadjuk. Az abban 
előrevetített eseményekhez 
általában spontán is hoz-
zájön mindig egy-egy ötlet, 
amit megvalósítunk, termé-
szetesen civil összefogás-
sal - mondta Botyánszki Pál, 
majd Lukoviczkiné Rozs-
nyai Ildikó,  a Petőfi Sándor 
Művelődési Ház és Könyv-
tár vezetője társaságában 
átvettük a 2022-es újkígyósi 
rendezvénynaptárt. 

Áprilisban egy népzenei 
koncertnek ad otthont a vá-
ros. Az érdeklődők Bartók 
Béla békés megyei gyűjté-
séből hallgathatnak feldol-
gozásokat Szokolay Dongó 
Balázs és barátai közremű-
ködésével. Tavasszal „Fuss 
az életedért” címmel az 
óvoda, általános iskola és a 
művelődési ház közös szer-
vezésében megtartják a ha-

gyományos városi sportna-
pot is. 

Az első nagy civil szer-
vezetek általi összefogás a 
májusi gyermeknap meg-
rendezése lesz, majd júni-
us 10-11-én az önkormány-
zattal együtt bonyolítandó 
gasztronómiai és kézműves 
fesztivál, a Galiba Napok. 
A Kígyósi Városnapokat au-
gusztus 19-20-án tartjuk, 
aminek van egy bensőséges 

eleme is, kitüntetések, dísz-
polgári cím adományozá-
sára is sor kerülhet ünnepi 
megemlékezés keretében - 
mondta beszélgetőtársam. 

Nyáron nem maradhat el 
a Művésztábor, alkotótábor, 
ahol nyílt napon bárki részt 
vehet és kiállítás is nyílik 
majd. PARK ON elnevezés-
sel idén is terveznek ifjúsági 
koncerteket 2-3 nyári estén, 
a művelődési ház előtti té-

ren, a teraszon amatőr elő-
adók fellépésével. 

A  téli ünnepkör esemé-
nyei mellett szóba került a 
Kisvárosi Esték novembe-
ri hívogatója is. Akkora ter-
vezik ugyanis Harangozó 
Imre helyi néprajzkutató, 
és Szőke Péter könyvének a 
bemutatóját. Az ostor his-
tóriájáról szóló mű címe: 
„Az Arrul tudták hun tart 
a világ…”. A  könyv előzmé-

nye, hogy Hungarikum lett 
a karikás ostor, az egykori 
használati eszköz, a pász-
torművészet igazi jelké-
pe. A  könyvben fellelhető 
érdekes anekdoták, a  nép-
rajzkutató gyűjtéseit tar-
talmazzák, amiből az ízelí-
tő igazi kuriózum lehet az 
újkígyósiaknak is!

A  város előtt álló fejlesz-
tési tervekről is kérdeztem 
Botyánszki Pált. A  polgár-

mester elmondta, hogy az 
úthálózat felújítása és több 
útszakasz új burkolattal el-
látása mellett fontos feladat 
a középületek energetikai 
korszerűsítése. A  telepü-
lés gazdasági helyzetét erő-
sítheti, és új munkahelye-
ket teremthet egy brikettáló 
üzem létrehozása. A  város-
vezető bízik benne, hogy 
ezek a tervek minél hama-
rabb megvalósulhatnak.

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Sokszínű civil élet Újkígyóson

Két év után fellélegezhetünk?
Két év alatt óriásit változott 
az életünk. És nem csak a mi-
enk, hanem a világon szin-
te minden emberé. A  ko-
ronavírus-járvány átírta a 
mindennapjainkat, az em-
beri kapcsolataink minősé-
gét, a gondolkodásunkat… Két 
éve élünk a Covid árnyéká-
ban, és most jutottunk el oda, 
hogy talán az utolsó járvány-
hullám lecsengéséről beszél-
hetünk. A  két év történéseit 
próbáljuk összefoglalni a kö-
vetkező sorokban bízva ab-
ban, hogy a történelem ezen 
fejezete már nem bővül újabb 
lapokkal.

Az első magyarországi ko-
ronavírussal fertőzött sze-
mélyt 2020. március 3-ai di-
agnosztizálása után bő egy 
héttel (akkor 13 fertőzött volt) 
kihirdette a veszélyhelyzetet 
a kormány. Megelőző intéz-
kedéseket azonban már előt-
te, és további járványkezelő 
döntéseket ez után is hozott 
a kabinet. A legelső fontos lé-
pés Müllet Cecília országos 
tisztifőorvos 2020. január 
30-ai döntése volt, amellyel 
életbe léptette a vírus elleni 
védekezésben követendő pro-
tokollt. Ekkor már a járvány 
terjedéséről szóló hírek ér-
keztek Olaszországból, így ez 
az első lépés volt hazánkban a 
járványhelyzet felkészülésé-
re. Következő lépésként már 
másnap megalakult a Koro-
navírus-fertőzés Elleni Vé-
dekezésért Felelős Operatív 
Törzs. Február 26-án elindult 
a koronavirus.gov.hu tájé-
koztató weboldal, és alig egy 
héttel később, 2020. március 
3-án regisztrálták Magyaror-
szágon az első fertőzötteket. 
A következő naptól védekezé-

si szakaszba lépett az ország. 
Egy héttel később 8 milliárd 
forintot különített el a kor-
mány a járvány elleni védeke-
zéshez. A  rendkívüli jogrend 
kihirdetésére 2020. március 
11-én került sor, amelynek ér-
telmében egyebek mellett:
• betiltották 100 főnél na-

gyobb beltéri és 500 főnél 
nagyobb kültéri rendezvé-
nyeket.

• intézménylátogatási tilal-
mat rendeltek el a magyar 
egyetemeken.

• a veszélyhelyzet fenn áll tá-
ig a lejárt okmányokat nem 
kellett megújítani.

Két nappal később 
Orbán Viktor be-
jelentette, hogy be-
zárnak az általános 
és középiskolák, di-
gitális oktatás ve-
szi kezdetét március 
16-tól. Szintén ettől a naptól 
a kormány lezárta az ország 
határait, csak magyar állam-
polgárok léphettek hazánk 
területére. Bezártak a szóra-
kozóhelyek, betiltották a ren-
dezvényeket, az éttermek, ká-
vézók és üzletek csak 15 óráig 
tarthattak nyitva.

A  járvány miatt gazdasá-
gi- munkahelyvédelmi ak-
cióterv készült, amelynek ré-
szeként felfüggesztették a 
magánszemélyek és vállalko-
zások hiteleinek tőke- és ka-
matfizetési kötelezettségét. 
Pár nap múlva újabb lépések-
kel egészült ki az első gazda-
ságvédelmi akcióterv:
• további 81 480 kisvállal-

kozó kapott 2020. júni-
us 30-ig mentességet a 
KATA  átalányadó-fizetési 
kötelezettsége alól

• a 2020. március 1. előtt kelet-
kezett KATA-tar to zá sok ra 
haladékot adott a kormány

• a kilakoltatásokat és a lefog-
lalásokat felfüggesztette a 
kormány

• az adóvégrehajtásokat fel-
függesztette a kormány

• a veszélyhelyzet alatt lejá-
ró  gyes-, gyet- és gyed-jogo-
sultságokat meghosszabbí-
totta a kormány.

• március 27-én rendeltek el 
először kijárási korlátozást, 
illetve az élelmiszerüzletek-
ben vásárlási idősávot vezet-
tek be.

Két éve, március végén 
elfogadta a parlament a 

koronavírus elleni vé-
dekezésről szóló tör-

vényt. A  veszélyhely-
zet idején a kormány a 
jogszabályoktól eltérő 

rendkívüli intézkedése-
ket hozhat az emberek egész-
sége, a jogbiztonság és a gazda-
ság stabilitása érdekében.

A veszélyhelyzethez kapcso-
lódó első intézkedések között 
a kormány minden egészség-
ügyi dolgozónak 500  000 fo-
rintos plusz juttatást, illetve 
bejelentette az első gazdaság- 
és járványvédelmi programját.

A  járvány első hullámá-
nak lecsengése után ősszel 
már a második hullám kész-
tette újabb intézkedésekre a 
kormányt. Többek között az 
éjszakai kijárási tilalom beve-
zetésére. Egyértelművé vált, 
hogy egyetlen megoldás van 
a Covid visszaszorítására, ez 
pedig a védőoltások beada-
tása. A  világban 2020. végén 
vált elsőként elérhetővé a Pfi-
zer-vakcinája, amelynek ki-
fejlesztésében elvitathatatlan 

érdemeket szerzett dr. Karikó 
Katalin. A  magyar kormány 
az uniós országok közül az el-
sők között vásárolt oltóanya-
got, és kezdte meg annak alkal-
mazását.

2020. december 26-án érke-
zett Magyarországra az első 
vakcina szállítmány, és első-
ként az egészségügyi dolgozók 
kapták meg a védőoltást. A ta-
valy év eleji, több forrásból be-
szerzett oltóanyag lehetőséget 
adott a tömeges oltásokra, így 
a magyar lakosság átoltottsági 
aránya tavasszal jóval megha-
ladta az uniós átlagot. Az egy 
évvel ezelőtt tetőzött harma-
dik hullám volt az első, amikor 
az egy nap alatt regisztrált új 
fertőzöttek száma meghaladta 
a tízezer személyt.

Tavaly ősszel a koronavírus 
delta variánsa okozta az újabb 
hullámot, amelyet a minden ko-
rábbinál nagyobb fertőzőké-
pességű omicron követett. Bár 
ez a variáns kisebb arányban 
okozott súlyos tüneteket, de ez 
év elején volt olyan nap, ami-
kor húszezernél is több új fertő-
zöttet azonosítottak. Az ötödik 
hullám lecsengésével a szak-
emberek úgy gondolják, hogy 
nem fog eltűnni az életünkből 
a koronavírus, de a megbetege-
dések alkalmával talán kevésbé 
lesznek tömegesen olyan súlyo-
sak a tünetek, mint korábban.

Az egész világon végigsöp-
rő járvány nem csak az egész-
ségünkre, de mentális álla-
potunkra és a gazdaságra is 
súlyos, negatív hatással volt. 
A  magyar gazdaság ugyanak-
kor rekord gyorsasággal ált 
talpra, és tavaly minden eddi-
gi nagyobb teljesítménynöve-
kedéssel, 7,1 százalékos GDP 
emelkedést ért el.

COVID-19

Botyánszki Pál, Újkígyós polgármestere Óriási siker volt az 1. Jótékonysági Bál a Békéscsabai Mentőalapítvány javára
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A Szolgáltató Ház ünnepélyes átadása

Befejeződött 
több beruházás
Újkígyós nyertese volt az el-
múlt négy évnek, hiszen a 
Terület- és Településfejlesz-
tési Operatív Program kere-
tében, illetve egyéb pályázati 
lehetőségeknek köszönhető-
en milliárdos nagyságrendű 
fejlesztési forrás érkezett a 
településre. Az elmúlt napok-
ban több beruházás is befe-
jeződött, amelyeket Herczeg 
Tamás országgyűlési képvi-
selő, dr. Takács Árpád, a Bé-
kés Megyei Kormányhivatalt 
vezető kormánymegbízott és 
Botyánszki Pál, Újkígyós pol-
gármestere adtak át.

A fejlesztések eredménye-
ként élhetőbbé vált a város és 
a helyi gazdaságfejlesztés fel-
tételei is javultak.

A Zöld város program ke-
retében 280 méter futópálya 
épült a Wenckheim parkban 

70 méteres sprint szakasszal, 
megújultak a zöldfelületek, 
szabadtéri bútorok és fitnesz 
eszközök kerültek kihelye-
zésre. Az óvoda előtti utca-
szakaszon pergola, kerékpár-
tároló és térburkolat épült.

A hagyományos újkígyósi 
építészeti elemek megidézé-
sével elkészült a városköz-
pontban a Szolgáltató ház. A 
helyi termékek és szolgálta-
tások piacra jutását segíti a 
Tormási úti telephely felújí-
tása és egy 300 négyzetméte-
res raktár kialakítása.

A környezetszennyezés 
csökkentése és az energia-
hatékonyság növelése érde-
kében megújult az Ezüstág 
Gondozási Központ épüle-
te. Az elkészült beruházások 
több mint 330 millió forint-
ból megvalósultak meg.
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Recept
Újkígyósi finomfalatok
A sütés-főzés olyan elfoglaltság, amely nem csak az étel elkészítésének folyama-
tában, hanem az elkészült remekmű elfogyasztásakor is élvezetet nyújt. Most egy 
olyan étel receptjét osztjuk meg olvasóinkkal amelyet Harangozó Imre, Herczeg 
Tamás és Prohászka Béla (képünkön) mesterszakács közösen készített el.

HOZZÁVALÓK:
• 80 dkg sertésszűz
• 20 dkg vöröshagyma
• 20 dkg kápia paprika
• 20 dkg cukkini
• só, őrölt feketebors
• 0,5 kg füstölt szalonna
• 0,5 kg vékonykolbász
• 0,5 kg vastagkolbász

ELKÉSZÍTÉS:
A  vöröshagymát felkoc-
kázzuk. A  füstölt sza-
lonnát csíkokra vágjuk, 
majd serpenyőben hirte-
len megpirítjuk. A  ser tés-
szűzet lehártyázzuk, és 
felkockázzuk. A  füstölt 
szalonnás zsírban megpi-
rítjuk, ízesítjük, fűszerezzük. Serpenyőben kevés olajon a hagymát megfonnyasztjuk, 
majd hozzáadjuk a felkarikázott cukkinit, a felkockázott kápia paprikát és ízesítjük. 
A ragut készre pirítjuk.

Felkarikázott újkígyósi kolbászt teszünk a pirított szalonnás sertésszűzhöz.
Tálaláskor a kolbászos sertés szűzre helyezzük a cukkinis ragut.

Ismerik a tűzoltókat
Herczeg Tamás, a békés-
csabai körzet ország-
gyűlési képviselője több 
olyan díjat is alapított 
az elmúlt években, 
melyekkel helyi tehet-
séges fiatalokat, aktív 
közösségeket jutalmaz, 
ezzel ismerve el erőfe-
szítéseiket, munkáju-
kat. A Közösség-díjat a 
választókerület minden 
településén a helyben 
lakók szavazati alap-
ján ítélik oda az adott 
településen az elmúlt 
évben a közösségért, 
az ott élőkért legtöbbet 
tevő szervezetnek, vagy 
egyesületnek. A Közös-
ség-díjjal emlékplakett, 
és 70 000 forint pénzju-
talom jár, amelyet Her-
czeg Tamás a képviselői 
fizetéséből ajánlott 
fel a díj győzteseinek. 
Újkígyóson idén az Újkí-
gyósi Önkéntes Tűzoltó 
Egyesület részesült az 
elismerésben.

A  helyi civil szervezet 2016 
óta működik egyesüle-
ti formában, egy éve Bara-
nya Sándor az elnöke, aki 
nyugdíjazása előtt hivatá-
sos katona volt, így nem ide-
gen számára az efféle közeg. 
A  tagság pártoló tagokkal 
együtt 40 fős, 26 fő kikép-
zett csapattag van, akik kö-
zül nyolcan védőfelszere-
lést igénylő feladatokra is 
bevethetők. Ők 40 órás kép-
zésen, gyakorlaton, kiállá-
sokon szerezték meg a jo-
gosultságot - tudtam meg a 

vezetőtől, mint azt is, hogy 
bár önálló beavatkozásra al-
kalmasak, de csak a kataszt-
rófavédelem teljes szakmai 
irányítása alatt végezhet-
nek tevékenységet. Többnyi-
re műszaki mentésekben, 
vihar-, és egyéb kárelhárítá-
sokban vesznek részt. 

Újkígyóson szerencsére 
tűz nem volt tavaly, néhány 
viharkárhoz kellett kivonul-
niuk, például autóra rádőlt fa 
leemelése adott munkát az 
önkénteseknek. A  szervezet 
öt évvel ezelőtti életre hívá-
sát egy sztorinak is beillő kö-
rülmény indította útjára.

Városi rendezvény volt Új-
kígyóson, ahol nálunk jár-
tak a testvértelepülésünkről 
az ottani önkéntes tűzoltók. 
Sok látogató azt hitte, hogy 
helyieket üdvözölhet bemu-
tatkozásukban. Innen jött 
az ötlet, hogy miért is ne le-

hetne nekünk is tűzoltó egy-
ségünk. A gondolatot cselek-
vés követte, megalakultunk, 
az önkormányzat vásárolt 
egy üzemképes IFA  tűzol-
tó autót. Aztán egy határon 
átnyúló pályázat keretében 
sikerült új autót építenünk, 
védőfelszereléseket, eszkö-
zöket beszereznünk és me-
net közben visszakaptuk a 
régi tűzoltószertár épületét, 
ott van az irodánk, közösségi 
helyiségek - sorolta beszél-
getőtársam. 

– A díj azt igazolja, hogy 
benne vannak a város vér-
keringésében!

– Igyekszünk is a köz-
tudatba bekerülni, min-
den helyi rendezvényen ott 
vagyunk. Van egy Miku-
lás-napi felvonulásunk is. 
Olyankor feldíszítjük a tűz-
oltóautót és igazi beöltözött 

tűzoltókkal útnak indulunk 
mindenki örömére. A szava-
zás is bizonyítja, hogy tudnak 
rólunk a lakosok, elismerik a 
munkánkat. Nagyon örül-
tünk a díjnak és nagyon üd-
vözöljük ezt a képviselői kez-
deményezést! Lehet, hogy 
egyszer másfajta megmé-
rettetésben is részt tudunk 
majd venni. A  gyerekek-
re gondolok, akik érdeklőd-
nek a tűzoltó tevékenység 
iránt, be-be kukkantanak a 
szertárba is. Környező tele-
püléseken vannak, akik el-
járnak önkéntes ifjú tűzoltó 
versenyekre. Ezért úgy dön-
töttünk, hogy Nyitott Szer-
tár néven programot hívunk 
életre. Tervezzük, hogy heti 
egy alkalommal, bejelentke-
zésre látogathatóvá tesszük 
a „házunk táját” – és hátha 
ki tudunk mi is nevelni egy 
utánpótlást!

Az Újkígyósi Önkéntes Tűzoltó Egyesület Elnöke, Baranyi Sándor vette át a Közösség Díjat

A kígyósiak 
ingyenesen 
látogathatják
A kígyósiak kötődése a 
We n c k h e i m - c s a l á d h o z , 
a szabadkígyósi kastély-
hoz minden itt élő számára 
nyilvánvaló. Magyarország 
egyik legszebb műemlék 
épületének felújítását szinte 
napra pontosan négy évvel 
ezelőtt kezdték el, és 2022. 
március 20-án, a rekonst-
rukció befejezését követően 
újra megnyílhatott a látoga-
tók előtt.

Az ünnepélyes átadó más-
napján máris több mint ez-
ren látogattak el a párat-
lan szépségű szabadkígyósi 
Wenckheim-kastélyba és 
a parkjába. A korábbi el-
képzelések szerint az in-
gatlanba fél éven keresz-
tül csak a szabadkígyósiak 
léphettek volna be térítés 

nélkül. Herczeg Tamás or-
szággyűlési képviselő azon-
ban egyeztetést folyta-
tott az üzemeltető Nem ze ti 
Örök ség vé del mi Fejleszté-
si Non pro fit Kft. vezetésével, 
amelynek eredményeként az 
a döntés született, hogy ezt a 
kedvezményt az újkígyósiak 
is igénybe vehetik.

Ennek értelmében 2022. 
március 20-tól, 2022. októ-
ber 1-ig a szabadkígyósiak 
és az újkígyósiak is térítés-
mentesen látogathatják a 
megújult épületet.

A két településen élők lak-
címkártya bemutatásával, 
nyitvatartási időben, ren-
dezvények időtartamán kí-
vül díjtalanul járhatják be a 
kastély minden látogatható 
területét.

A megújult Szabadkígyósi Wenckheim-kastély március 20-án 
nyílt meg ismét a látogatók előtt


